



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်န့ၣ်သဝီပုၤ

တၢ်ကစီၣ်အဖုၣ်

လၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂သီ, ၂၀၁၆ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-16-7-NB1

တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ ဒိၣ်ခ့ၣ်ဘၣ်အ့ၣ်သုးအသီတဖု ဇိး သုးဟံၣ်ဖိၣ်လၢအမ့ၢ်  
သုးခိးကီၢ်ဆၢဇိး ကီၢ်ပယီၤသုးဘၣ်စၢၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ် ကညီသဝီဖိလၢအါန့ၢ်ဒိး  
အဂၤယုကထိဘျဲၣ်ဘၣ်ယုၢ်ထီၣ်ကွံာ် ဖဲဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်, လၢစဲးပထုဘၣ် ၂၀၁၆နံၣ်

တၢ်ကစီၣ်အဖုၣ်တဘျဲၣ်အံၤဟံၣ်ဖိၣ်ထီၣ်ဝဲ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ ဒိၣ်ခ့ၣ်ဘၣ်အ့ၣ်သုး (DKBA) အသီတဖု ဇိး သုးဟံၣ်ဖိၣ်လၢအမ့ၢ် သုးခိးကီၢ်ဆၢဇိး ကီၢ်ပယီၤသုးဘၣ်စၢၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ် ကညီသဝီဖိလၢအါန့ၢ်ဒိး အဂၤယုကထိဘျဲၣ်ဘၣ်ယုၢ်ထီၣ်ကွံာ် လၢအဒုသဝီအပူၤ ဖဲလၢစဲးပထုဘၣ် ၂၀၁၆နံၣ် ဖဲ လုၢ်ပျဲၣ်ကီၢ်ဆၢ ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

- ဖဲလၢစဲးပထုဘၣ် ၉သီ, ၂၀၁၆နံၣ်အနံၤန့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢဒိၣ်ခ့ၣ်ဘၣ်အ့ၣ်(DKBA) သုးအသီ တဖု ဇိး သုးဟံၣ်ဖိၣ်လၢအမ့ၢ် သုးခိးကီၢ်ဆၢဇိး ကီၢ်ပယီၤသုးဘၣ်စၢၤဖဲ ဝဲသဝီဟီၣ်ကဝီၤပူၤ, လုၢ်ပျဲၣ်ကီၢ်ဆၢ, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤလီၤ.
- ဖဲလၢစဲးပထုဘၣ် ၁၀သီ, ၂၀၁၆နံၣ်အနံၤန့ၣ် သီခါခိတီၢ် အူသ့ၣ်စန့ၣ် ရဲၣ်ကျဲၤဝဲသီလုၣ် (ကါ) အခိၣ်အါန့ၢ်ဒိး အခိၣ် ၂၀၀ ဘျဲၣ်ဖဲ ခွဲၤကွံာ် (ခိတီၢ်) ဟီၣ်ကဝီၤပူၤ ဇိး လဲၤပိာ်စီၣ်န့ၢ်ဝဲသဝီဖိတဖု ဖဲဝဲသဝီခိၣ်ယၢၤသဝီတဖု လၢကဟးထီၣ်ကွံာ် ဇိး လဲၤအိၣ်ကဒုဖဲ ခိတီၢ်ဝုၤပူၤ လၢအဝဲသ့ၣ် အတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်လီၤ.

<sup>1</sup>တၢ်ကစီၣ်အဖုၣ်တဘျဲၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်အိၣ်လၢ KHRG ဝဲၤဒၢပုၤမၤတၢ်ဖိ ဇိး ဒိးသန့ထီၣ်အသးလၢ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ လၢ အဟဲခိဖျိသးလၢလီၢ်ကဝီၤပူၤမၤသကိးတၢ်ဖိဖဲဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် လၢအဘၣ်တၢ်န့ၣ်လိအိၣ်လၢကမၤနီၣ်မၤယါဝဲလီၢ်ကဝီၤ ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယာ်တၢ်အိၣ်သးတဖုန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ် KHRG တၢ်မၤနီၣ်မၤယါအကျိၤအကျဲၤတဖုဖျိဖျိဖျိဖျိ အဂီၢ်ဒိး နသိး ကန့ၢ်အါထီၣ် တၢ်ဆဲးကျိးအတၢ်လဲၤခိဖျိတဖု လီၤလီၤဒုၣ်ဝဲဒိး သဝီဖိလၢကီၢ်ပယီၤထးခိတကပၤ အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်တဖု ဇိးန KHRG အတၢ်ပညိၣ်အိၣ်ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၣ် လၢကတီၣ်ထီၣ် တၢ်ကစီၣ် လၢဒိးန့ၢ်ဘၣ် လၢပျီပူၤတဖုခဲလၢာ် ဖဲဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်အကျိၤအကျဲၤအိၣ်ဝဲအသိးဝဲဒိး တၢ်ကျိၣ်ထံအိၣ် ဇိးတၢ်ကွၢ်ကဒါက့ၤ ပုၤလၢအ တူၢ်ဘၣ်တၢ်အဂၤအတၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၢအဂီၢ်ဒိး ဘၣ်တၢ်မၤဘၢအဂ့ၢ်လၢအကျိၤအကျဲၤတဖုန့ၣ်လီၤ. လံာ်ဟံၣ်ဖိၣ် လၢအဘျဲၣ်အတၢ်အဂၤတဖု ဘၣ်တၢ်နီၤ ဖးလီၤဆူတၢ်ကစီၣ် အကလုာ် တၢ်ဂ့ၢ်,တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲၤ ဒိးအနံၣ်သ့ၣ်တဖုန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဘၣ်သးဖးအါထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်အဂၤ လၢအဘၣ်ထွဲလီၢ် သးတဖုတခါစုာ်စုာ်အဂီၢ် ဝဲသးစူၤကွၢ်ဘၣ်လၢ KHRG တၢ်ကစီၣ် သန့တက့ၢ်.

- လာနုအမဲင်ညါ၊ ဖဲလါစဲးပထုဘာ် ၂၅သီ၊ ၂၀၁၆နံင် အနံးနုင်၊ ပှလှာ်အိန်ကမုံသဝီဖိအဂါခဲ နုင် လာပှနီင်ဂံါခဲလါကအိန်ဝဲ အဂါတကထိယုနယု လာတယှာ်လီအိန်ကဒုဝဲ ခိတီဝှာ်ပှ တဖှ် အဝဲသုင်ယှာ်အိန်ကဒုဝဲ သဝီလါအဘူးတဖှ်လါအမုါဝဲ င--- ဇီး ဒ--- သဝီပှ လါကယှာ်ပှဖျဲးအသးလါတါဒူးတါယါနုင်လီ။
- သဝီဖိလါ အယှာ်လီအိန်ကဒု ဖဲ ခိတီဝှာ်ပှတဖှ် ဘုင်တါဟ့ုင်မါစါအဝဲသုင်ဒီး တါလီတါကျဲ၊ တါကူတါသီး၊ တါအိန်တါအီ၊ တါအိန်ဆူင်အိန်ချု ဇီး တါကူင်ဘုင်ကူင်သုတဖှ် လါလီကဝီ ကရူါကရါတဖှ် ဇီး တါကရါကရိတဖှ်လါ အအိန်ဆိလီသးဖဲကီပယီပှလီ။ မုမုါသဝီဖိလါ အယှာ်အိန်ကဒု င--- ဇီး ဒ--- သဝီပှတဖှ် ဇီးနုါဘုင်ဝဲတါဆိန်ထွဲမါစါလါ တါကရါကရိ လါအအိန်ဆိလီသးဖဲကီဆါတဖှ်နုင်လီ။
- သဝီသးပှါတဂါဘုင်သံကွံင်ဝဲ ဇီး သဝီဖိတဂါဘုင်ဒိဝဲ ခိဖျိယီဘုင်ဝဲ ဟီင်လင်မုင်ပိ ဖဲတါဒူး ကဲထိင်ဟီင်ကဝီပှ လါတါကဲထိင်သးခဲကတီပှနုင်လီ။

ဖဲလါစဲးပထုဘာ် ၂၇သီ ဇီး လါအီးကထိဘာ် ၇သီ ၂၀၁၆နံင်အတီပှနုင်၊ လီကဝီ KHRG ပှမါတါဖိခဲဂါ လဲါဝဲဆူ ခိတီဝှာ်ပှ ဖဲသဝီဖိလါ တါဒူးတါယါကဲထိင်တါလီတဖှ်လဲါယှာ်အိန်ကဒုဝဲအ လီနုင်လီ။ အဝဲသုင်ထံင်လီ ဇီး မါတါထံင်လီသံကွါဒီး ပှလှာ်အိန်ကမုံသဝီဖိတနီ ဇီး လီကဝီ ခိန်နုင်လီ။ အဝဲသုင် မါနီင်မါယါဝဲ တါအိန်သး ဇီး တါဂှါတါကျါ လါအဘုင်သးဒီး ပှလှာ်အိန်ကမုံ သဝီဖိတဖှ်ဒ်အဖိလင်အသီးနုင်လီ။

ဖဲလါစဲးပထုဘာ် ၉သီ၊ ၂၀၁၆နံင်အနံးနုင်၊ တါဒူးကဲထိင်လါ ဒံင်ခွင်ဘံင်အုင် (ကညီဘူးဒးသူးမုါဒိင်- DKBA) လါတါဒူးအိန်ထိင်က့ါအီအသီတဖှ် ဇီး သူးဟ်ဖှိင်လါအမုါ သူးခိးကီဆါ (BGF) သူးဟီင်ကဝီ နီင်ဂံါ (၄) လါအဘုင်တါတီခိင်ရိင်မဲအီလါ သူးခိင်မါခွင်သု ဇီး ကီပယီသူး လါအမုါ သူးဟူးဂါ (စကခ-၁၂) အဘာ်စါ ဖဲမဲါသဝီဟီင်ကဝီ၊ လှါပျါကီဆိန်၊ ဖှ်အုင်ကီရုင်အပှနုင်လီ။ မဲါသဝီဟီင် ကဝီနုင် အိန်သုင်လီအသးဖဲ ကီပယီ ဇီး ကီကွီင်တဲင် ကီဆါ လါအနီဖးလီအသးဒီး သုမုဲကျါနုင် လီ။ လါတါဒူးတါယါကဲထိင်အယိ၊ ဖဲသဝီဖိလါအကထိတဖှ်ယှာ်ထိင်ကွံင်ဆူ အဒုသဝီအခါ၊ သဝီဖိတ နီနုင် ယှာ်လီဆူ ခိတီဝှာ်ပှ၊ တနီယှာ်ပှဖျဲးအသးဆူ နုသဝီလါအဘူးတဖှ် ဇီး တနီနုင် ယှာ်ထိင်ဆူ ကီကွီင်တဲင်တကပါနုင်လီ။

ဖဲလါစဲးပထုဘာ် ၁၀ သီ၊ ၂၀၁၆နံင်အနံးနုင်၊ သီခါခိတီ အူသုင်စနုင် ရဲင်ကျဲါနုင်ဝဲ သိလှုင်အါနုင်ဒီး အခိင် ၂၀၀ ဘျုင် ဖဲခိတီဝှာ်ပှ ဇီး လဲါအိန်နုင်ဝဲသဝီဖိတဖှ်လါ အအိန်ဆိးဖဲ မဲါသဝီဟီင်ကဝီပှ လါတါဒူးတါယါကဲထိင်တါလီတဖှ် ဒ်သီး သဝီဖိတဖှ် ကယှာ်ပှဖျဲးထိင်ကွံင်အသး ဇီး လဲါအိန်ကဒုဝဲ ခိတီဝှာ်ပှ လါသဝီဖိတဖှ်တါပှဖျဲးအဂီါနုင်လီ။ သဝီဖိတဖှ်ဟ်ဖျါဝဲလါ ဖဲသိလှုင်တဖှ်လဲါထိင် အိန်နုင်အဝဲသုင်အခါနုင်၊ အဝဲသုင်တဖှ်တနီနုင် အိန်လါတါဖဲးတါမါလီ၊ တနီမါတါမါလါစံင်ပျိပှ၊ ယူးပျိပှ ဇီး တနီနုင် မါတါလါကျိးပှနုင်လီ။ ပှလါအလဲါပိင်စါနုင် သဝီဖိတဖှ်တဲဘုင်အဝဲသုင်လါ သီခါအူသုင်စနုင် မါအဝဲသုင်လဲါလီ ဇီး အိန်ကဒုဝဲခိတီဝှာ်ပှ မှါလါ တါဒူးတါယါကဲထိင်သးဖဲ ဟီင်ကဝီပှအယိနုင်လီ။ လါတါနုင်အယိ အဝဲသုင်တဖှ်ထိင်ဆူသိလှုင်ပှ လါတအိန်ဒီး တါကတဲင်က တါဆိဟ်သးနီတမံ ဇီး အဝဲသုင်တစိန်ယုင်ဒီး အတါဖိတါလံါနီတမံဘုင်လီ။ သဝီဖိတဖှ် ဟ်တုင်ကွံင် အတါစုလီခိင်ခိင်သုင်တဖှ် လါအကျါပင်ယုင်ဒီး စံင်ပျိ၊ ယူးပျိ၊ ကျိး ဇီး ဆင်ဖိကီဖိတဖှ်နုင်လီ။

သဝီဖိတဖှ်ဟ်ဖျါထီၣ်ဆူ လီၤကဝီၤ KHRG ပှၤမၤတၢ်ဖိအအိၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်တဖှ်ဘၣ်ကီၢ်ဘၣ်ဂီၤဝဲလၢ ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိတဖှ် ကမၤဟးဂီၤအဘူထူၣ်တဖှ် ဒီး တၢ်ကဟ့ၣ်ကွၢ်အတၢ်ဖိတၢ်လံၤသ့ၣ်တဖှ် ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်က့ၤဆူအနုၤသဝီလီၤတဘူၣ်ဒီးဘၣ်လီၤ. ပှၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါလၢအကွၢ်ထွဲပှၤလျှၢ်အိၣ်ကနုၤဖဲ ဒိတီၢ်ဝှံ ပှၤတဂၤဟ်ဖျါဝဲလၢ ဖဲလၢစးပထုဘၣ် ၂၇သီ ၂၀၁၆န့ၣ်အနံၤန့ၣ် သဝီဖိလၢသဝီလျှၢ်ဖျါၣ် က့ၤကဒါက့ၤ ဒီးအိၣ်ဆိးလၢအနုၤသဝီပှၤဖဲ လၢစးပထုဘၣ် ၃န့ၣ်တန့ၣ်အတီၢ်ပှၤ ဘၣ်ဆၣ် လၢသဝီလျှၢ်ဖျါၣ်အကျါ သဝီဖိ လၢသဝီတဖျါၣ်ပှၤ ဟဲက့ၤကဒါက့ၤဆူ ဒိတီၢ်ဝှံပှၤန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖှ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိအိၣ်လၢ လီၤကဝီၤ KHRG ပှၤမၤတၢ်ဖိ ဖဲလၢအိးကထိဘၣ် ၇သီ, ၂၀၁၆န့ၣ်, ဖဲတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိး လီၤလၢသဝီဖိလၢအလျှၢ်အိၣ်ကနုၤဖဲ ဒိတီၢ်ဝှံပှၤတၢ်လီၤတတီၤ, ဖဲလျှၢ်ပျံၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖှ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်အပှၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤ ဟ်ဖျါဝဲ တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၤလၢအဘၣ်တၢ်ဘျီထီၣ်အိၣ်လၢ သဝီဖိလၢအလျှၢ်ထီၣ်ကွၢ်လၢ တၢ်ဒုးတၢ်ယၢဖဲ ဖဲသဝီဟီၣ် ကဝီၤပှၤတဖှ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ပှၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါလၢ အပၣ်ယုၣ်လၢ တၢ်ကွၢ်ထွဲသဝီဖိလၢအလျှၢ်အိၣ်ကနုၤဖဲတဖှ်တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးလီၤတဂၤ ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ် ဖဲလၢအိးကထိဘၣ် ၁သီ, ၂၀၁၆န့ၣ် အနံၤန့ၣ် ပှၤနီၣ်ဂံၢ် ၅၉၀၅ ဂၤ လၢ သဝီ ၃၅ ဖျါၣ် ပှၤဟဲလျှၢ်အိၣ်ကနုၤဖဲ ဒိတီၢ်ဝှံပှၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖှ်အံၤ မှၢ်ပှၤတဖှ်လၢအအိၣ်ဆိးဖဲ လျှၢ်ပျံၣ်ကီၢ် ဆၣ်, ဖှ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်ပှၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖှ် အံၤဘၣ်တၢ်ဟ်အိၣ်လၢတၢ်လီၤ လျှၢ်တီၤ ဒိအမှၢ် သီခါဖှ် ဒီး တၢ်မၤလၢကဝီၤကညိန့ၣ်ထီၣ်သီပျီပှၤတဖှ် ဖဲဒိတီၢ်ဝှံဟီၣ်ကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအလျှၢ်အိၣ် ကနုၤသ့ၣ်တဖှ်အံၤ ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤ ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်မၤဘူၣ်တဖှ်လၢ ဒိတီၢ်ပှၤလီၤကဝီၤဖိတဖှ်, သဝီဖိလၢတၢ်လီၤဂၤတဖှ်, ပှၤတဝါကရၢကရၢတဖှ် (CBOs/CSOs), ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ် ဒီး ကရၢသဘူတ ဖှ် (NGOs) န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤ ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်မၤဘူၣ်တဖှ်လၢအဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲတဖှ်န့ၣ်ပၣ်ယုၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်တၢ်အိ, တၢ်ဒီးတၢ်လၣ်, ထံအိ, တၢ်ကူတၢ်ကၤ, ကျိၣ်စ့, တၢ်ပိးတၢ်လီ ဒီး တၢ်လီၤတၢ်ကျဲတဖှ်

နဲ့လီ။ အဲသ့ဒီးနဲ့ဘဉ်စွဲကီးဝဲ တာ်ကွဲထွဲတာ်အိဉ်ဆူဉ်အိဉ်ချူ ဒီး ဖိသဉ်တဖဉ် မၤလိဘဉ်တာ်လာ ကီၢ်ပယီၤပဒိဉ်တကပၤ ဖဲခိတီၢ်ဝှံပူၤန့ဉ်လီၤ။ ဘဉ်ဆဉ်သနဉ်က့, ကွဲဖိလၢအယုၢ်အိဉ်ကနုတဖဉ် တမၤလိ ဘဉ်တာ်ခဲလၢဘဉ် မ့ၢ်လၢ ဖဲလၢစးပထုဘၢဉ် ၂၇သီ, ၂၀၁၆န့ဉ်အပူၤ ကွဲထွဲလွံၢ်ဖျၢဉ်ခိၤ ဆဲးသိဉ်လိတာ်ဖဲ ပုၤယုၢ်အိဉ်ကနုတာ်လီၢ်တဖဉ်န့ဉ်လီၤ။ ကွဲလွံၢ်ဖျၢဉ်အံၤ မ့ၢ်ဝဲကီၢ်ပယီၤပဒိဉ်တီၤဖုဉ်ကွဲန့ဉ်လီၤ။

သဝီဖိလၢအယုၢ်အိဉ်ကနုတဖဉ် တဲဘဉ် လီၢ်ကဝီၤ KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိလၢ တၢ်ဒုးမ့ၢ်ဝဲန့ဉ် အဲသ့ဘဉ်တဖဉ် ကက့ၤအိဉ်ဆိးက့ၤလၢ အနီၢ်ကစၢ်ဒုသဝီအပူၤန့ဉ်လီၤ။ သဝီဖိတဖဉ်တဲဖျါစွဲကီးဝဲလၢ အဲသ့ဘဉ်ကွဲ ဆၢဉ်မဲၣ်ဝဲဒီး တၢ်ကီၢ်ခဲတနီၤ ဖဲအဲသ့ဘဉ်ဆိးဖဲ ခိတီၢ်ဟီဉ်ကဝီၤပူၤ မ့ၢ်လၢ ခိတီၢ်တာ်လီၢ်အံၤ မ့ၢ်ဝဲ တၢ်တအိဉ်တာ်သးသမူ ဟီဉ်ကဝီၤ ဒီး တၢ်တဟ့ဉ်အခွဲးလၢပုၤကအိဉ်တာ်ဖဲတၢ်ညဉ်ဘဉ်န့ဉ်လီၤ။



တၢ်ဂီၤတဖဉ်အံၤဘဉ်တာ်ဒိအိၤလၢ လီၢ်ကဝီၤ KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိ ဖဲလၢစးပထုဘၢဉ် ၂၇သီ, ၂၀၁၆န့ဉ်, ဖဲ သီခါဖျၢဉ်ကရၢၢ် ပူၤ, ဖဲခိတီၢ်ဝှံပူၤ, လုၢ်ပျါကီၢ်ဆဉ်, ဖဉ်အဉ်ကီၢ်ရုဉ်အပူၤန့ဉ်လီၤ။ တၢ်ဂီၤတၢ်တဘုဉ် ဟ်ဖျါဝဲ တၢ်အိဉ်တာ်အိ ဒီး တၢ်ဒီးတၢ် လၢဉ်လၢသီခါ ဒီး သဝီဖိတဖဉ်လၢ ကီးတရံးကီၢ်ဆဉ်, နုပျဉ်ယာ်ကီၢ်ရုဉ် ဟ့ဉ်မၤဘူဉ်လီၤဝဲဆူ သဝီဖိတဖဉ်လၢ အအိဉ်လၢ မၢ်သဝီဟီဉ်ကဝီၤလၢအယုၢ်အိဉ်ကနု ဖဲခိတီၢ်ဝှံပူၤလၢကပဒုဉ်ဟးဆဲးဝဲ တၢ်ဒုးတၢ်ယၤလၢအကဲထီဉ်လၢ ဒံၤခွဲဉ်ဘဉ်အ့ဉ် ဒီး သုးဟ်ဖျဉ်လၢအမ့ၢ် သုးခိးကီၢ်ဆၢဒီး ကီၢ်ပယီၤသုးဘၢဉ်စၢၤ လၢအကဲထီဉ်သးဖဲ လၢစးပထုဘၢဉ်ထီဉ်သီ ၂၀၁၆န့ဉ် အပူၤန့ဉ်လီၤ။ တၢ်ဂီၤခံဘုဉ်တဘုဉ် မ့ၢ်ဝဲ တၢ်အိဉ်တာ်အိတဖဉ်လၢ တၢ်ဟ်ဖျဉ်ယာ်အိၤလၢ သဝီဖိတဖဉ်လၢအယုၢ်အိဉ်ကနုဖဲ ခိတီၢ်ဝှံပူၤအဂီၢ်န့ဉ်လီၤ။ (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ဒ်န့ဉ်အသိး, သဝီဖိလၢမဲၣ်သဝီဟီဉ်ကဝီၤပူၤတနီၤ လၢအတယုၢ်လီၤဆူ ခိတီၢ်ဝှံပူၤဘဉ်တဖဉ် ယုၢ်အိဉ်ကနု ဝဲလၢ တၢ်လီၢ်အဂၤ ခံတီၤန့ဉ်လီၤ။ တၢ်လီၢ်တၢ်တတီၤမ့ၢ်ဝဲ ဒ- - - သဝီ, မဲးပြုးကရၢၢ်, လုၢ်ပျါကီၢ်ဆဉ်ပူၤ, ပုၤယုၢ်အိဉ်ကနု ဟံဉ်ခိဉ်အိဉ်ဝဲ ၉၀ ဖျၢဉ်ဒီး ပုၤနီဉ်ဂံၢ်အိဉ်ဝဲ ၅၀၄ ဂၤန့ဉ်လီၤ။ တၢ်လီၢ်ခံတီၤတတီၤမ့ၢ်ဝဲ င- - -သဝီ, မဲးပြုးကရၢၢ်, လုၢ်ပျါကီၢ်ဆဉ်ပူၤ, ပုၤယုၢ်အိဉ်ကနု ဟံဉ်ခိဉ်အိဉ်ဝဲ ၇၂ ဖျၢဉ် ဒီး ပုၤနီဉ်ဂံၢ်အိဉ်ဝဲ ၃၉၂ ဂၤန့ဉ်လီၤ။ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖဉ်အံၤ တၢ်ဒီးန့ဉ်ဘဉ်အိၤဖဲ လၢအိးကထိဘၢဉ် ၁၀သီ ၂၀၁၆န့ဉ်ပူၤ, ဖဲ လီၢ်ကဝီၤ KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိ လဲၤဆူတာ်လီၢ်ခံတီၤဒီး ဒီး မၤတၢ်ထံဉ်လိာ်သံကွဲးဒီး ပုၤယုၢ်အိဉ်ကနုသဝီဖိ တဖဉ်န့ဉ်လီၤ။ သဝီဖိသ့ဘဉ်တဖဉ်အံၤ ဟ်ဖျါဝဲလၢ ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီဉ်လၢ ဒံၤခွဲဉ်ဘဉ်အ့ဉ် ဒီး သုးဟ်ဖျဉ်လၢ အမ့ၢ် သုးခိးကီၢ်ဆၢဒီး ကီၢ်ပယီၤသုးဘၢဉ်စၢၤအခါ, အဲသ့ဘဉ်န့ဉ်ဟူဝဲလၢ သီခါအူသ့ဉ်စန့ဉ်တဲလၢ သဝီဖိလၢအအိဉ်စီၤစုၤယံၤလိာ်အသးဒီး မဲၣ်သဝီတာ်လီၢ်န့ဉ် ကယုၢ်အိဉ်ကနုဖဲ ဒ- - - သဝီ မ့တမ့ၢ် သဝီ အဂၤတဖဉ် လၢအဲသ့ဘဉ်ကပူၤဖျဲးလၢ တၢ်ဒုးတၢ်ယၤအလီၢ် ဒီး တၢ်ဒုးမ့ၢ်ဟဲဆူဉ်ထီဉ်န့ဉ် အဲ ကကတဲာ် ကတီၤန့ၢ်ဝဲသိလ့ဉ်တဖဉ် ဒီး ကဟဲစီၢ်န့ၢ်အဲသ့ဘဉ်န့ဉ်လီၤ။ အဲသ့ဘဉ်စးထီဉ်ယုၢ်ထီဉ်ကွဲာ်လၢအသဝီ ဖဲ လၢစးပထုဘၢဉ် ၂၅သီ, ၂၀၁၆န့ဉ် မ့ၢ်နၤခိအဆၢကတီၢ် ဒီး အဲသ့ဘဉ်တုၤယီၤဝဲဆူ ပုၤယုၢ်အိဉ်ကနုလီၢ် ဖဲ လၢစးပထုဘၢဉ် ၂၆သီ ဂီၤခိန့ဉ်လီၤ။ သဝီဖိသ့ဘဉ်တဖဉ်အံၤ ဖဲအယုၢ်ပူၤဖျဲးသးလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအခါန့ဉ်

ဘဉ်ဟ်တုာ်ကွံာ်ဝဲအဆဉ်ဖိကီုဖိ ဒီး အတၢ်ဖိတၢ်လံာ်တဖဉ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ယုာ်စိာ်ဝဲတန့ၢ်ဘဉ်အယိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဟ်ဖျါဝဲလၢ တချုးဒီးလၢအယုာ်ထီၣ်ဒီးဘဉ်န့ၣ် သဝီဖိပနၢ်တနီၤ ယီုဘဉ်ဝဲ ဒိၣ်ခ့ၣ်ဘဉ်အ့ၣ် ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤ တဖဉ် ဘဉ်ဆဉ် အဝဲသ့ၣ်တသ့ၣ်ညါဝဲလၢ မ့ၢ်ပနၢ်တဖဉ်န့ၣ် သံလံၤမိ မ့တမ့ၢ် ဘဉ်ဒိၤမိ, မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် လဲၤကွၢ်ဝဲတဘျီဘဉ် ဒိၣ်ဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်ပျါဝဲ ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤအယိၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ် အံၤဟ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲလၢ တချုးဒီးလၢ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဒီးဘဉ်န့ၣ် ဒိၣ်ခ့ၣ်ဘဉ်အ့ၣ် သုးဖိတဖဉ် မၤအဝဲသ့ၣ် လၢကဝဲစိာ်တီဆုၢ်န့ၣ် အသုးဖိတၢ်အိၣ်တၢ်အိတဖဉ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲအဝဲသ့ၣ်ယုာ်ထီၣ်ဝဲအလီၤခံ, သဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ်အံၤ ဒီးန့ၢ်ဘဉ်ဝဲတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဒ်အမ့ၢ်, တၢ်အိၣ်တၢ်အိ, တၢ်ကူတၢ်ကၤ, တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးလီၤ ဒီး တၢ်ကွၢ်ထွဲတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့လၢ ကီၢ်ဆၢပုၤတဝၢတၢ်ကရၢကရိ တဖဉ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖဉ်အံၤဘဉ်တၢ်ဒိအိၣ်လၢ လီၤကဝီၤ KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိ ဖဲလၢအိးကထိဘဉ် ၁၀သီ, ၂၀၁၆န့ၣ်, ဖဲဒုး--- သဝီ, ဖဲဒုးပုၤကရၢ, လုာ်ပျဲၤကီၢ်ဆဉ်, ဖဉ်အဉ်ကီၢ်ရုၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအဖိခိၣ်ခဲဘဉ်အံၤ ဟ်ဖျါဝဲ သဝီဖိလၢအယုာ်ထီၣ်လၢတၢ် ဒုးပုၤတဖဉ် ဟံးန့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤလၢဘဉ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်လၢ ကီၢ်ဆၢပုၤတဝၢတၢ်ကရၢကရိခဲဖု လၢအမ့ၢ်, အဲဒြဲ (ADRA) ဒီး ဖဉ်တနၢၤ (Partner) န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ဆၢပုၤတဝၢတၢ်ကရၢကရိတဖဉ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤဝဲ ချီၣ်, တၢ်ကူတၢ်ကၤ, ထဲ, ယဲာ်, တၢ်ဟးလီၤ, ထးလၢ်ဆိ ဒီး တၢ်အိၣ်တၢ်အိတဖဉ်ဆူ ပုၤလၢအယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်သီတဖဉ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢတၢ်ဖိ လၢ်ခဲဘဉ်အံၤ ဟ်ဖျါဝဲ ဒုးဖိတဖဉ်လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်တစိာ်တလီၤလၢ သဝီဖိလၢအယုာ်အိၣ်ကနု ခိၣ်ဖျါတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဖဲ မၤသဝီဟီၣ်ကဝီၤပုၤအယိၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

တၢ်မၤဆူၣ်

သဝီဖိတဖှ်ပှ်ဖျါထီၣ်ဆူ KHRG အိၣ်လၢ ဖဲ က---သဝီပူၤ, ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢအဘူးဒီးသဝီအခါန့ၣ် ဒိၣ်ခ့ၣ်ဘၣ်အ့ၣ် (DKBA) သုးဖိတဖှ် မၤဝဲ က--- သဝီဖိ ခံၣ်သၢၤလၢကဝံၣ်န့ၣ်သုးဖိတဖှ် အတၢ်အိၣ် တၢ်အီၤ ဒီး သုးပိးလိတဖှ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖှ်ဘၣ်အိၣ်ဒီး ဒိၣ်ခ့ၣ်ဘၣ်အ့ၣ် သုးဖိတဖှ် သၢသီတဘျီဝံၤ ဘၣ်ဆိတလဲက့ၤသဝီဖိလၢအသီတဖှ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖှ်တၢ်တဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ တၢ်အဘူးအလဲနီတမံၤ ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

### ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤတၢ်ဘၣ်ယိၣ်

သဝီဖိလၢအယုၢ်အိၣ်ကဒုတဖှ်ပှ်ဖျါဝဲလၢ ဒိၣ်ခ့ၣ်ဘၣ်အ့ၣ် သုးဖိတဖှ် ဒီးလီၤဝဲဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤအါအါဂီၢ်ဂီၢ် ဖဲတၢ်လီၤလၢ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤသ့ၣ်တဖှ်အံၤ အါတက့ၢ်တၢ်တုၤန့ၣ်အီၤလၢစုန့ၣ် လီၤ. သဝီဖိတဖှ်ပျံၤဝဲဟီၣ် လၢမ့ၣ်ပီၤတဖှ်မ့ၢ်လၢ မ့ၣ်ပီၤသ့ၣ်တဖှ်အံၤတၢ်ဒီးလီၤစ့ၢ်ကိးအီၤလၢန့ၣ်သဝီခိၣ် ယၢၤ ဒီးသဝီဖိတၢ်မၤလီၤတဖှ်အယိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပှ်ဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဂၤ တဲဘၣ် လီၤကဝီၤ KHRG ပှ်မၤတၢ်ဖိ လၢ ဖဲ လၢအိးကထိဘၣ် ၁သီ, ၂၀၁၆န့ၣ်အနံၤန့ၣ် အ---သဝီဖိလၢအမံၤမ့ၢ် စီၤခ---, သးန့ၣ်အိၣ် ၂၀ န့ၣ်တဂၤ ယီၤဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤဒီးဘၣ်ဒိဝဲန့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂၤတခါ ကဲထီၣ်သးဖဲ လါဖဲးပထုဘၣ် ၁၆သီ, ၂၀၁၆န့ၣ်အပူၤ, မ့ၢ်ဝဲ က--- သဝီသးပှ် အူတ--- ယီၤဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤ ဖဲ က--- သဝီယၢၤဒီး ဘၣ်ဒိသံဝဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲယီၤဘၣ်ဝဲ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤအခါန့ၣ် အဖိအမါတအိၣ်ဘူးဒီးအီၤဘၣ်, မ့ၢ်လၢ အဖိအမါတဖှ် လဲၤယုၢ် လီၤအိၣ်လၢ ခိတီၢ်ဝုၢ်ပူၤလံၤန့ၣ်လီၤ. အူတ--- အမါ နီၢ်လ--- ပှ်ဖျါဝဲလၢ အူတ--- တသံ တဘျီယီဖဲအ ယီၤဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤဝဲအခါဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ် သဝီဖိတဖှ်က့ၤ စိၣ်အီၤဆူသဝီပူၤတဘျီဘၣ် မ့ၢ်လၢဖဲအဝဲ ယီၤဘၣ်ဝဲ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤအခါန့ၣ် သုးခိးကီၢ်ဆၢ ဒီး ကီၢ်ပယီၤသုး သုးဖိလၢအိၣ်လၢသဝီပူၤတဖှ် ခးကိၣ်ယီၤဝဲကျိဆူတၢ်ပီၤဖးထီၣ်လီၤအယိၣ်န့ၣ်လီၤ. ခိဖျိလၢသဝီဖိတဖှ်လဲၤစိၣ်အီၤဆူသဝီပူၤတဘျီဘၣ်အယိၣ် အဝဲသ့ၣ်က့ၤစိၣ်အီၤဆူတၢ်အိၣ်ဆူသ့ၣ်အလီၤလၢတၢ်တြီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ, အဝဲသ့ၣ်ပျဲလီၤဝဲသဝီဖိခၢၣ် စးလၢကလဲၤဒုးသ့ၣ်ညါ သုးခိးကီၢ်ဆၢ ဒီး ကီၢ်ပယီၤသုး ဘၣ်ယးဒီး တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ် လၢကလဲၤလီၤဆူၤ အသဝီသးပှ်ဆူသဝီပူၤ ဒ်သိးကဒီးကူစါယါဘျီသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲသဝီဖိတဖှ်က့ၤစိၣ် အီၤဆူသဝီပူၤအခါ အူတ--- သံကွံာ်ဝဲလၢကျဲ ခိဖျိအတၢ်ဘၣ်ဒိလၢ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤအယိၣ်န့ၣ်လီၤ. နီၢ်လ--- စံးဝဲလၢ တၢ်ဂ့ၢ်လၢ အဝဲအိၣ်တ့ၢ်လၢသဝီပူၤန့ၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲမ့ၢ်ဝဲ သဝီသးပှ်တဂၤ ဒီး သဝီဖိ တနီၤန့ၣ် အိၣ်တ့ၢ်လၢသဝီပူၤ ဒီးတယုၢ်ထီၣ်ကွံာ်လၢ တၢ်ဒုးကျါဒီးဘၣ်. ဒ်အမ့ၢ်ဝဲသဝီသးပှ်တဂၤအသိး အဝဲအိၣ်တ့ၢ်ယုၢ်ဒီး သဝီဖိတဖှ် လၢကမၤစၢၤ ဒီး ကဒိသဒါအဝဲသ့ၣ်လၢ တၢ်မၤဘၣ်ဒိဒီးမၤဆူးမၤဆါ တဖှ်န့ၣ်လီၤ. အူတ--- ပှ်လီၤတဲာ် ကွံာ်အမါ ဒီး အဖိ ၅၀ ဒီး အဖိအမါတဖှ်န့ၣ် ခဲအံၤ အိၣ်ဝဲဖဲ ခိတီၢ်ဝုၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤ တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခံ သဝီဖိလၢအအိၣ်ဖဲ က--- သဝီပူၤတဖှ်န့ၣ် သုးခိးကီၢ်ဆၢ တဲဘၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ သဝီဖိတဖှ်တကြါးအိၣ်လၢလၢတၢ်အိၣ်ဆူသ့ၣ်လီၤတဂ့ၤ မ့ၢ်တခိ သဝီဖိတဖှ်ကြါးလဲၤအိၣ်လၢခိတီၢ်ဝုၢ်ပူၤ မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဘၣ်ဖုးဒီးလၢတၢ်အိၣ်ဆူသ့ၣ်လီၤလၢအဘူးဒီးအသဝီန့ၣ် တၢ်ကခးကမၢ်ဘၣ်ဖုး အဝဲ သ့ၣ် အယိၣ်န့ၣ်လီၤ.

နီၢ်လ--- ပှ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲလၢ တချုးဒီးလၢ အနီၢ်ကစါဒီး သဝီဖိအဂၤတဖှ်ယုၢ်လီၤဆူ ခိတီၢ်ဝုၢ်ပူၤ အခါ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဖဲအသဝီပူၤ မ့ၢ်လၢ ဒိၣ်ခ့ၣ်ဘၣ်အ့ၣ်သုးဖိတဖှ်အိၣ်ဖဲအသဝီပူၤအယိၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်မ့ၢ် သုးခိးကီၢ်ဆၢ ဒီး ကီၢ်ပယီၤသုး တဖှ်တခိ ဟဲထီၣ်သုးဘူးအသးဆူ က--- သဝီယၢၤ ဒီး ခးကိၣ်လိာ် သးဒ်န့ၣ်လီၤ. ခိဖျိလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢသဝီပူၤအယိၣ် ကျိဖးဒိၣ်လၢ သုးခိးကီၢ်ဆၢ ဒီး ကီၢ်ပယီၤသုးခးဝဲ တဖှ် လီၤတဲာ်ပီၤဖးထီၣ်ဖဲ က---သဝီပူၤအါမး ဘၣ်ဆၣ်တဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး က--- သဝီဖိနီတဂၤဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယိၣ်, က--- သဝီဖိတဖှ်ပျံၤတၢ်ဖုးတၢ် ဒီး အဝဲသ့ၣ်အဲၣ်ဒီးယုၢ်ထီၣ်ကွံာ်လၢသဝီပူၤ ဘၣ်ဆၣ်

ဒေါ်ခင်ဘိန်းအောင် သုံးဖိတ်တော်တော်အဲဒါလဲ၊ တဘက်ပျံတော်ဖူးတော် ဒီး ယွှာထီၣ်လၢသဝီပူၤဒီးတဂ့ၤ၊ မ့မ့တခါ ဒေါ်ခင်ဘိန်းအောင် သုံးဖိတ်တော်တော် သဝီဖိတ်တော်လၢ ကန့ၣ်ဃာ်တော်ပူၤလၢဟံၣ်ဖိတ် လၢတၢ်အိၣ် သဒးအဂီၢ် ဒီး အိၣ်ဃာ်ဖဲသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ၊ တယံၣ်တမိၢ်ဘၣ်ဒီး သဝီဖိတ်တော်န့ၣ်ဟူၣ်လၢ၊ အူသ့ၣ်စန့ၣ် ရဲၣ်ကဲၤန့ၣ်ဝဲသိလ့ၣ်တဖၣ်လၢ၊ ကဟဲ စိၢ်န့ၣ်သဝီဖိတ်တော် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်အလီၢ်အယံၣ် သဝီဖိတ်တော်ဆၢတၢ်လီၤ သးလၢကယုၢ်လီၤဆူ ခီတီၢ်ဝဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ။

သဝီဖိတ်တော်ဟံၣ်ဖိတ်ထီၣ်ဝဲလၢ၊ ခီဖျိလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲဖဲ မဲၢ်သဝီဟီၣ်ကဝီပူၤအယံၣ် တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢ အဲဒါအဂီၢ်အိၣ်အါမးန့ၣ်လီၤ။ သုးခိးကီၢ်ဆၢ ဒီး ကီၢ်ပယီၤသုးတဖၣ် ဟံးန့ၣ်ပၤကွံာ်ဝဲ မဲၢ်သဝီ ဆူ ခီတီၢ်ဝဲၣ် ကျဲမုၢ်ဖးဒိၣ်၊ ဒီး အဲဒါဒုးန့ၣ်ကွံာ်စ့ၢ်ကီး ဒေါ်ခင်ဘိန်းအောင် သုးကလၢတဖၣ်လၢအအိၣ်ဆီလီၤ သးဖဲကျဲမုၢ်ဖးဒိၣ်ယၢန့ၣ်လီၤ။ ဖဲလါအီးကထိဘၣ် လါခၢၣ်သး ၂၀၁၆န့ၣ် အပူၤန့ၣ် တၢ်ဒုးလီၤကယး ကွံာ်ဝဲဒုးန့ၣ်လီၤ။ ဒီး ဖဲလါအီးကထိဘၣ် လါလၢၣ် ၂၀၁၆န့ၣ်အပူၤန့ၣ် သဝီဖိတ်တော်နီၤက့ၤအိၣ်က့ၤလၢ အနူသဝီပူၤ လၢကမၤအိၣ်က့ၤတၢ်လၢ အယုးပူၤ ဒီး ကျိးပူၤန့ၣ်လီၤ။ ဘၣ်ဆၣ်သန့ၣ်က့ သဝီဖိတ်တော်တမၤ အိၣ်ဘၣ်တၢ်ဘျုးဘျုးဆီဆီဘၣ် မ့ၢ်လၢအဲဒါပျံဘၣ်ဒီးဝဲ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်အယံၣ်န့ၣ်လီၤ။

# Hpa-an District



Karen Human Rights Group (KHRG)